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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس جمهور حضور مردم بصیر 
در مراسم عزاداری شهادت حضرت فاطمه)س( و 
تشییع شهدای گمنام را آگاهانه، معنادار و دارای پیام 
برای دوستداران و دشمنان انقلاب اسلامی دانست 
و اظهار داشت: این حضور همچنین برای مسئولان 
مسئولیت آفرین بود تا تلاش خود را برای رفع 
دغدغه های مردم مضاعف کنند. سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه هیات دولت با گرامیداشت سالروز ۹دی، 

روز »بصیرت و میثاق با ولایت« حضور پریروز مردم 
بصیر در مراسم عزاداری شهادت حضرت فاطمه 
زهرا)س( و تشییع شهدای گمنام را آگاهانه، معنادار 
و دارای پیام هم برای دوستداران و هم دشمنان و 
بدخواهان انقلاب اسلامی دانست. رئیس جمهور این 
حضور بابصیرت مردم را برای دولت و همه مسئولان 
نظام جمهوری اسلامی، مسئولیت آفرین دانست و 
افزود: تلاش مضاعف برای رفع نگرانی و دغدغه های 

مردم از جمله این مسئولیت هاست. رئیسی ارائه 
گزارش عملکردها و موفقیت های حاصل شده را 
موجب افزایش امید و اعتماد عمومی عنوان کرد و 
از همه مسئولان به ویژه مدیران دستگاه های دولتی 
خواست در کنار ارائه گزارش های امیدبخش، درباره 
آن دسته از اقدامات که به دلایل مختلف به سرانجام 
نرسیده نیز به مردم گزارش دهند. رئیس جمهور با 
اشاره به ضرورت تهیه پیوست رسانه ای برای طرح ها 
و اقدامات دولت، مسئولان اطلاع رسانی بخش های 
مختلف دستگاه های اجرایی و نیز سخنگویان دولت 
را مکلف کرد، به شکل مستمر برای بهبود نحوه 
اطلاع رسانی از عملکرد دولت برنامه ریزی کنند. در 
این جلسه همچنین اعضای هیات وزیران به حسین 
محراب به عنوان استاندار جدید خوزستان رأی 
اعتماد دادند. رئیسی ضمن قدردانی از تلاش های 
استاندار سابق خوزستان و با تاکید بر ضرورت 
بهره گیری از همه ظرفیت های موجود برای رفع 
مشکلات این استان اظهار داشت: استان خوزستان 
از ظرفیت های بزرگ نیروی انسانی، جوانان مستعد 
و مردم متدین و وفادار به انقلاب برخوردار است و 
می طلبد با روحیه بسیجی و جهادی وار شبانه روزی، 
همه امکانات را برای رفع مشکلات و توسعه استان 
به خدمت گرفت چرا که ایران مدیون خوزستان 
است. ضرورت ارتباط با علما، دانشگاهیان و جوانان 
و بهره گیری از مشورت شخصیت های ملی اهل 
خوزستان برای کمک به توسعه استان، از دیگر 
توصیه های رئیس جمهور به استاندار جدید این 

استان بود. 

یــادداشـــت
تهران، مسقط، نیویورک

للهیان، وزیر امور خارجه ایران به مسقط  سفر امیرعبدا
-پایتخت عمان- کشوری که در معادلات بین المللی تلاش 
کرده نقشی میانجی را برای خود ایجاد کند، مورد توجه رسانه ها 
قرارگرفته است. برخی این سفر را در ارتباط با مسائل یمن 
تحلیل کرده اند زیرا مسقط تلاش کرده است در این رابطه نقش  
ایفا کند. از این رو سفر امیرعبداللهیان به مسقط می تواند در 
همین ارتباط باشد. عمان در سال های اخیر تلاش کرده در 
صحنه بین المللی نقشی بیشتر ایفا کند به طوری که ضمن اینکه 
در پارلمان خود قانونی را در ارتباط با منع ارتباط با تل آویو به 
تایید رسانده درعین حال هیچ گاه رابطه خود را با واشنگتن به 
خطر نینداخته است و برای حفظ منافع کشورش و حضور در 
معادلات دیپلماتیک تلاش کرده. یکی از پرونده های مهمی که 
عمان توانست در آن نقش ایفا کند، پرونده هسته ای ایران بود و 
سفر آقای صالحی در دولت دهم به مسقط بنا به آنچه اعلام شده 
مسیری را هموارکرد تا مذاکرات و گره های پیش آمده در آن در 
مسیر گشوده شدن قرار گیرد و در دولت بعدی توافق هسته ای 
حاصل شده و برجام منعقد گردد. واقعیت آن است که دیپلماسی 
در یک کلام در معنای ممکن ساختن غیرممکن هاست و بعید 
هم نیست با توجه به اینکه چالش هایی بر سر توافق هسته ای 
به وجود آمده با برخی اقدامات عمان و به نوعی میانجی گری 
مسقط بخواهند مذاکرات برای احیای برجام را از سر بگیرند. البته 
آمریکایی ها پیام های آشکار و پنهانی را به مقامات تهران برای 
ادامه مذاکرات ارسال کرده اند اما نیاز به تحرکات بیشتری در این 
زمینه وجود دارد و احتمال آن وجود دارد که این پیام را از طریق 
میانجی میان خود و تهران یعنی عمان در اختیار ایران قرار دهد. 
اگر چنین تحلیلی را بپذیریم سفر وزیر خارجه ایران به عمان را 
هم می توان در این راستا تحلیل کرد. وزیر خارجه ایران با توجه 
به جایگاهی که دارد می تواند پیام ایران را هم به آمریکایی ها 
از طریق عمان ارسال کند. البته آمریکایی ها از مدتها پیش 
استراتژی خود را بر این گذاشته اند که مساله هسته ای ایران را 
حل و فصل کنند. در این مدت البته آمریکا و اروپا به علت حوادث 
داخلی ایران در مذاکره با ایران تعلل کرده بودند و در این مدت 
به نوعی وقفه در مذاکرات ایران و غرب به وجود آمد و نهایتا هم 
بعد از اینکه مسائل داخلی ایران به آرامش رسید آمریکایی ها هم 
متمایل به مذاکره با ایران شده اند. از این منظر احتمالا مذاکرات 
برجام را پیگیری خواهند کرد. اساسا آمریکایی ها این استراتژی 
را در مورد مسائل هسته ای ایران در نظر دارند که پرونده هسته ای 
ایران به نقطه غیر قابل برگشت نرسد. احتمالا غربی ها قصد دارند 
مذاکرات را از همان جایی که متوقف شده است ادامه دهند. از 
این منظر است که بالاترین مقام سیاست خارجه ایران به عمان 
سفر کرده است. البته ایرانی ها هم متمایل به بازگشت به برجام 
هستند و وزیر خارجه ایران در گفت وگو با جوزپ بورل این مساله 
را اعلام کرده است. ایران باید به منابع مالی خود در خارج از 
مرزها دست یابد و این مورد حق ایران است و در این زمینه نیز 
تلاش های دیپلماتیکی را آغاز کرده است.  از این منظر همواره 
نیازی دو جانبه از سوی ایران و آمریکا برای احیای برجام وجود 
دارد. اگر بازرسان آژانس و یا حتی دبیرکل آژانس به تهران سفر 
کننده در این صورت موانع احیای برجام برچیده شده است و 
طرفین به توافقاتی برای احیای برجام دست خواهند یافت. در 
این صورت تنها اراده سیاسی از سوی طرفین لازم است تا گام 
نهایی برای احیای برجام برداشته شود. حال باید دید این اراده به 

صورت واقعی از سوی طرفین وجود دارد یا خیر!

علی اصغر زرگر
کارشناس مسائل بین الملل

رئیس جمهور: 

 درباره اقدامات به سرانجام نرسیده 
به مردم گزارش داده شود

دشمن همه گسل ها را فعال کرد
سرلشکر حسین سلامی با اشاره به حوادث 
اخیر گفت: در اغتشاشات اخیر دشمن همه 
گسل ها را فعال کرد و با همه ظرفیت به میدان 
آمد و همه تجربیات خود را به کار گرفت، اما 
قاطعانه شکست خورد. سردار سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی اظهار داشت: قدرت های بزرگ 
چون قدرت بزرگی دارند کمتر می اندیشند و از 
امتیاز قدرت استفاده می کنند اما مومنان چون 
ثبات دارند از ایمان استفاده می کنند. ایمان در 
قدرت ظهور پیدا می کند. وی دشمن بزرگ را از 
دیگر عنصرهای کشور قدرتمند دانست و افزود: 
دشمن بزرگ هم در داشتن کشور قدرتمند لازم 
است که ما بیشتر با آن سر و کار داریم تجربیات 
ما در همه صحنه ها مواجهه با قدرت های بزرگ 
است و شما دیگر از جنگ با آمریکا نمی ترسید. 

 دستور رسیدگی به مشکلات هنرمندان
نشست هم اندیشی و بررسی مسائل و 
مشکلات اهالی فرهنگ و هنر با حضور جمعی 
از هنرمندان حوزه های مختلف به میزبانی 
دادستانی کل کشور برگزار شد. در این نشست 
سه ساعته که جمعی از هنرمندان حوزه سینما، 
تلویزیون، موسیقی و تئاتر حضور داشتند اهالی 
هنر به بیان دغدغه ها و مشکلات صنفی و هنری 
خود پرداخته و بر هم افزایی و رفع موانع موجود 
و تعامل دستگاه های متولی با اصحاب فرهنگ 
و هنر تاکید کردند. در پایان حجت الاسلام 
منتظری دادستان کل کشور ضمن تبیین 
وضع موجود و جنگ ترکیبی دشمن علیه نظام 
جمهوری اسلامی ایران دستوراتی را در جهت 
تعامل بیشتر و رسیدگی به مشکلات مطرح شده 

از سوی هنرمندان به متولیان امر صادر کرد. 

 اظهارنظر مداخله جویانه 
وزیر ایتالیا درباره ایران

آنتونیو تاجانی، وزیر امور خارجه ایتالیا به 
دنبال احضار روز سفیر ایران در ایتالیا، دیروز در 
اظهاراتی مداخله جویانه از ایران خواست اعدام ها 
و »محاکمه معترضان« را متوقف کند. تاجانی 
خواستار گفت وگوی ایران با »معترضان« شد. 
او در ادامه گفت، احکام اعدام »علیه افرادی 
که در اعتراضات شرکت می کنند یا زنانی که 
از پوشیدن روسری خودداری می کنند، شکلی 
به شدت نامتناسب و غیرقابل قبول از مجازات 
است.« اظهارات وزیر امور خارجه ایتالیا در 
حالی مطرح می شود که ناصر کنعانی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران اخیرا در واکنش به این 
اظهارات مقامات غربی درباره امور داخلی ایران، 
در صفحه توییترش نوشت: همه اتهاماتی را که 
برخی رژیم ها به دروغ به ایران وارد می کنند، 
خودشان در عمل در طول تاریخ و در تاریخ 
معاصر به شنیع ترین وجه در حق ملت ها و مردم 

خود مرتکب شده و هنوز هم می شوند. 

پیام محسنی اژه ای به مراسم 
تجلیل از آیت ا... شفیعی

رئیس قوه قضائیه در پیامی به مراسم تجلیل 
از آیت ا... سید علی شفیعی نماینده خوزستان در 
مجلس خبرگان ابراز امیدواری که کرد که او در 
ادامه مسیر خدمت به نظام اسلامی موفق باشد. 
در بخشی از این پیام آمده است: ». این روحانی 
پرهیزکار و پاک نهاد در دوران تحصیل از محضر 
پرفیض آیات و اساتیدی نامور و مبرّز بهره بردند 
و پس از کسب معارف الهی و دینی و علمی و 
مشارکت تمام عیار در مبارزه با رژیم طاغوت، 
کمر خدمت به نظام و امت اسلامی بستند و در 
مناصب و مصادر مختلف، مبدا تحول و بهبود 
اوضاع به نفع جبهه اسلام و انقلاب شدند.  
ایشان در دوره تصدی ۱۶ ساله بر ریاست کل 
دادگستری استان خوزستان، در زمره برترین 
رؤسای کل و قضات بودند که بر مبنای جامعیتی 
که از آن محظوظ بودند و با تدابیر و درایت و 
کیاست و تمهیداتی که اتخاذ می کردند، نقش 
برجسته ای در تثبیت امنیت در آن خطّه عزیز 
ایران اسلامی در مقاطع حساس اوایل انقلاب و 

جنگ تحمیلی داشتند.«

 دعوت رئیس جمهور از پادشاه 
عمان برای سفر به ایران

اسلامی  جمهوری  خارجه  امور  وزیر 
ایران در دیدار با سلطان عمان پیام کتبی 
رئیس جمهور کشورمان را تسلیم وی کرد. 
للهیان با سلطان هیثم بن  حسین امیرعبدا
طارق پادشاه عمان دیدار و ضمن تقدیم پیام 
کتبی دکتر رئیسی رئیس جمهور کشورمان، 
پیرامون موضوعات مورد علاقه مشترک دو 
کشور گفت وگو کرد. رئیس جمهور کشورمان 
در این پیام ضمن دعوت از سلطان عمان برای 
بازدید از جمهوری اسلامی ایران، اهمیت 
مناسبات دوجانبه و انجام رایزنی در مسائل 
منطقه ای و بین المللی را مورد تاکید قرار داد. 
وزیر امور خارجه با یادآوری دستاوردهای سفر 
رئیس جمهوری اسلامی ایران به عمان، بر 
اهمیت اجرایی شدن کامل توافقات به عمل آمده 
در جریان سفر مذکور تاکید کرد. امیرعبداللهیان 
توسعه همه جانبه روابط و همکاری های میان دو 
کشور در زمینه های تجاری، اقتصادی، انرژی، 
گردشگری و حمل و نقل و سایر زمینه ها را مورد 
تاکید قرار داد. در این ملاقات سلطان عمان ابراز 
امیدواری کرد در آینده نزدیک به ایران سفر 
نماید و با این دیدار، موضوعات در دستور کار 

مناسبات دو کشور توسعه بیش از پیش یابد. 

از این بداخلاقی ها از 
آلمانی ها زیاد دیدیم 

سفیر اسبق کشورمان در 
آلمان درباره اقدامات آلمان 
در  ویژه  به  ایران  قبال  در 
ماه های گذشته، می گوید که 
اتخاذ چنین روندی از سوی 
آلمان مسبوق به سابقه است. 
ما  گفت:  آصفی  حمیدرضا 
اقدامات  و  رویکرد  سابقه 
منفی از جانب آلمان ها را در 
گذشته هم داشتیم، آلمان ها 
از ابتدای انقلاب بداخلاقی را 
شروع کردند و حتی نیروگاه 
بوشهر را برخلاف قراردادشان 
نیمه کاره رها کردند؛ آن ها 
بسیاری از همکاری های خود 
را با ایران از جمله در زمینه های 
پتروشیمی و حتی تولید کود 
شیمیایی رها و تعهدات خود را 
نقض کردند. آصفی، افزود: ما از 
این بداخلاقی ها از آلمانی ها زیاد 
دیدیم؛ نمونه دیگر آن تجهیز 
رژیم بعث صدام با سلاح های 
شیمیایی از سوی آلمان بود که 
به شهادت شمار قابل توجهی 
از شهروندان ما منجر شد؛ در 
گذشته هم ما از این دست 
رویکردها از سوی آلمان را 

شاهد بودیم. 

ویـــــــژه
معاون اول رئیس جمهور: 

 دولت تلاش کرده بهره وری دارایی ها را 
از خود آغاز کند

نخستین جلسه هیات عالی مولدسازی  آرمان ملی: 
دارایی های دولت دیروز )چهارشنبه( به ریاست معاون اول 
رئیس جمهور برگزار شد. محمد مخبر در این جلسه با اشاره 
به مصوبه اخیر مبنی بر اختیارات جهت مولدسازی دارایی های 
دولت، گفت: امکان و فرصت خوبی برای مولدسازی دارایی ها 
در اختیار دولت قرار گرفته که امیدوارم بتواند از این امتیاز 
برای حل مسائل کشور استفاده کند. معاون اول رئیس جمهور 
افزود: مولدسازی دارایی های دولت در حقیقت به معنای خروج 
از انجماد دارایی ها و آزادسازی ثروت ملی حبس شده است 
که باید تلاش کنیم از این طریق، شاهد کارآیی، بهره وری، 
اثربخشی و بازدهی باشیم. مخبر با تأکید بر اینکه دولت تلاش 
کرده بهره وری دارایی ها را از خود آغاز کند، تصریح کرد: 
به رغم اینکه بخش زیادی از دارایی ها در اختیار دولت بوده 
اما در سال های گذشته اتفاق مثبتی در جهت مولدسازی این 
دارایی ها صورت نگرفته که لازم است موانع و مسائل پیش روی 
این اقدام مهم احصاء و برای رفع آنها چاره اندیشی شود. معاون 
اول رئیس جمهور ادامه داد: برای تحقق اهداف تعیین شده 
در برنامه مولدسازی دارایی های دولت باید مراقبت کنیم تا 
گرفتار مسائل دست و پاگیری که تاکنون وجود داشته نشویم 
و آیین نامه اجرایی مولدسازی باید به نحوی تدوین شود که 
بسترهای لازم را برای تحقق اهداف ترسیم شده فراهم کند و 
در عین حال کاملًا شفاف، مطمئن و روشن باشد. مخبر تأکید 
کرد: وزارت امور اقتصادی و دارایی پیش نویس آیین نامه تدوین 
شده را در اختیار دستگاه های اجرایی قرار دهد تا ظرف دو 
هفته آینده نظرات و دغدغه های دستگاه ها دریافت و آیین نامه 
اصلاحی در جلسه آتی برای تصویب نهایی مطرح شود. معاون 
اول رئیس جمهور همچنین بر اهمیت اقناع افکار عمومی برای 
تحقق اهداف مورد نظر در مولدسازی دارایی تاکید و خاطرنشان 
کرد: باید تلاش کنیم یک حرکت فراگیر عمومی در مولدسازی 
دارایی های دولت شکل گیرد تا موانع پیش روی اجرا، به سرعت 
برطرف شود. در این جلسه که وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
کشور، راه و شهرسازی و معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه نیز حضور داشتند، معاون وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و رئیس کل سازمان خصوصی سازی گزارشی از 
مسیرهای طی شده جهت تدوین آیین نامه ارائه کرد و به تشریح 
اهداف، چالش ها، وظایف و اختیارات و ضمانت اجرایی برنامه 

مولدسازی دارایی های دولت پرداخت. 

 آرمان ملی-  احسان اسقایی: در شرایطی که ایران با توجه به 
موضع گیری اروپایی ها و اعلام این خبر از سوی مقامات آمریکا که برجام فعلا 
دستورکار نیست، نگاه روشنی به احیای برجام ندارد اما دو شخص صراحتا 
از ادامه مذاکرات و تمایل غرب برای احیای برجام سخن به میان می آورند. 
ابراهیم رئیسی و حسین  امیرعبداللهیان بارها اعلام کرده اند غربی ها در 
نهان پیام  می فرستند که مذاکره ادامه خواهد داشت و بازگشت به برجام 
از نظر آنها تعطیل نیست. پر واضح است که در میان اخبار منفی اروپایی و 
آمریکایی در مورد برجام و بازگشت به آن و خبرهای مثبت امیرعبداللهیان 
در مورد تمایل غرب به احیای برجام باید خوش بین بود و اخباری را که 
وزارت خارجه منتشر می کند مورد بررسی و مداقه قرار داد. در ایران نیز 
فضا در مقایسه با چند هفته قبل آرام ترشده است و آن دسته از دولت های 
غربی که تمایل نداشتند برجام احیا شود نیز احتمالا به این نتیجه رسیده اند 
که باید با تهران حداقل در موضوع برجام وارد مذاکره شد.  حال اینکه این 
موضوع را به صورت علنی اعلام نمی کنند؛ دلایلی دارد از جمله اینکه در 
شرایط فعلی به لحاظ رسانه ای تحت فشار هستند و نمی توانند پاسخگوی 
افکار عمومی در اروپا باشند. از این منظر رئیسی و امیرعبداللهیان درست 
می گویند، غربی ها چون راهی در پرونده هسته ای جز احیای برجام ندارند؛ 
در نهان به دنبال ارسال پالس هایی به تهران هستند که برجام نمرده است تا 

تهران مرگ برجام را اعلام نکند! 
   سفر امیرعبداللهیان به عمان و یادآوری سفرصالحی

در دوره دولت های نهم ودهم و دقیقا همان زمان که هیچ کدام از طرح های 
به ظاهرمشکل گشای سعید جلیلی نتوانسته بود گره از کار پرونده هسته ای 
بگشاید، علی اکبر صالحی وزیر امورخارجه شد و به عمان سفرکرد. عمان 
در بین ایران و آمریکا نقش خط تلفن قرمز را بازی می کنند. خط تلفنی که 
بین کشورهایی که در آستانه جنگ قرار دارند که نمی خواهند جنگ به وقوع 
بپیوندد و در لحظات آخر مقامات دو کشور با تماس با هم فتیله جنگ را 
پایین می آورند. اخیرا وزیر امورخارجه ایران به مسقط سفر کرده و با مقامات 
عالی رتبه عمان دیدارکرده است و قرار است پیام ابراهیم رئیسی را به پادشاه 
عمان تقدیم کند. به نظر می رسد حال که پرونده هسته ای با چالش هایی 
روبه رو شده است، این احتمال را می توان داد که شاید مسقط بخواهد مجددا 
و دقیقا مانند زمانی که در دولت احمدی نژاد صالحی به عمان سفر کرد و آن 
سفر عملا زمینه مذاکرات برای حل پرونده هسته ای در دولت بعدی یعنی 
دولت حسن روحانی شد، نقش ایفا کند. شاید بتوان به این نتیجه رسید که 
احتمالا وزیر امورخارجه ایران در سفر به مسقط به دنبال همان مسیری است 
که صالحی رفت و در نهایت پرونده هسته ای در سال های بعد به برجام منتهی 
شد. این تحلیل از این منظر باید منطقی باشد که ابراهیم رئیسی مجددا 
سخنانی در مورد تمایل غرب برای مذاکره را به زبان آورده است و همزمان با 

این سخنان امیر عبداللهیان به کشور میانجی سفر کرده است. 
   فقط یک موضوع و چند عبارت مانده تا احیای برجام

ابوالفضل عمویی، سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس در گفت وگو 

با مهر درباره آخرین وضعیت مذاکرات احیای برجام، اظهار داشت: برجام به 
عنوان توافقی که در سال ۲۰۱۵ بین ایران و گروه ۱+۵ شکل گرفت، همچنان 
بین جمهوری اسلامی ایران و گروه ۱+۴ وجود دارد. اگر این رویکرد بین 
مقامات آمریکا شکل گیرد که ایران قصد ندارد از منافع خودش در مذاکرات 
عقب نشینی کند، دستیابی به توافق دور نیست چرا که یک موضوع و چند 
عبارت در متن توافق باقی مانده است. یکی از این موارد بحث همکاری های 
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی است که طرف مقابل در پیشنهادی که 
داشت، موظف بود به عادی شدن پرونده هسته ای ایران در آژانس کمک کند و 
در عین حال ایران هم مسیر جدیدی را به موازات مذاکرات، با دبیرخانه آژانس 
و مدیرکل آژانس آغاز کرده که در مورد سه موضوع باقی مانده در مذاکرات 
همکاری شکل گیرد. مذاکرات هیچ گاه قطع نشده و از طریق واسطه و ارسال 

پیام و متن های پیش نویس غیررسمی دنبال شده است. 
   قفل مذاکرات در آژانس، کلید در تهران

چندی پیش اما خبری در مورد ورود اعضای آژانس به ایران منتشر شد. 
بلافاصله شاهد حضور اعضای آژانس در ایران بودیم تصاویری هم از میز 
مذاکرات منتشر شد که برخی مقامات تهران و آژانس درحال مذاکره بودند 
اما بلافاصله ماموران آژانس از ایران خارج شدند و خبری هم در مورد محور 
مذاکرات مشخص منتشر نشد. به زعم ایران باید پرونده ای که در آژانس باز 
است، بسته شود آنگاه مکانیزم بازگشت به برجام اجرا گردد.  به نظر می رسد 
ایران و آژانس مذاکراتی در این زمینه را در دستور کار دارند به طوری 
که محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی درباره سفر گروسی و سایر 
مسئولان آژانس به ایران و روند گفت وگوها و مذاکرات گفت: »تمایلی نشان 
داده شده، قرار است هماهنگی بعد از تعطیلات ژانویه انجام شود.« این سفر 

می تواند عملا گره از پرونده هسته ای بگشاید. 
   چرخش قابل توجه در بحث توافق احیای برجام در راه است 

در این میان البته برخی اخبار از رسانه های منطقه نیز قابل بررسی است. 
سایت انتخاب به نقل از هاآرتص آورده است: مقامات اسرائیلی مدعی هستند 
که ایالات متحده همچنان به دنبال دستیابی به توافق احیای برجام است و 
در این مسیر از حمایت نهادهای دفاعی کشور هم برخوردار است. مقامات 
دولت ایالات متحده که با هاآرتص صحبت کردند و از این موضوع اطلاع 
داشتند، بیان داشتند که در گفت وگو با مقامات ارشد ایالات متحده، این 
برداشت را از اظهارات آنها کردند که با وجود شرایط چالش برانگیز، طی چند 

ماه آینده یک چرخش قابل توجه در توافق هسته ای در راه است. 
   در نهایت... 

به نظر می رسد شرایط نه آنقدر شورشده است که مرگ برجام را اعلام 
کنند و آنقدر شرایط مهیای احیای برجام است که درآینده شاهد بازگشت 
طرفین به توافق وین باشیم. از سوی دیگر البته در تهران دلار و سکه راه 
دیگری را پیش گرفته اند و برخی اعتقاد دارند مذاکره  برای احیای برجام 
به طور کلی از دستور طرفین در شرایط فعلی خارج شده است اما با این وجود 

نباید از احیای برجام ناامید بود. 

بررسی »آرمان ملی« از تلاش های ایران برای احیای برجام

هدف  سفر امیرعبداللهیان به مسقط چه بود؟

آرمان ملی: یادگار امام اظهار داشت: عمران 
و آبادانی مانند ستونی است که هر چیزی 
را روی آن می توانید بسازید. مفهوم این امر 
آن است که اگر کشور را نساختید، نمی توانید 
چیزی را به جامعه تحمیل کنید و حرف شما 
بی  اثر است.  آیت ا... سید حسن خمینی در 
دیدار با مدیران و جمعی از کارکنان سازمان 
نهضت سوادآموزی در حرم مطهر امام خمینی، 
گفت: در پیامی که حضرت امام در تأسیس 
نهضت سواد آموزی مطرح کردند، یک عبارتی 
هست که در کنار عبارت های بسیار زیبای 
دیگر، حجم بسیار وسیعی از مطالب مختلف را 
در خودش مستتر دارد؛ اینکه »ملتی که علم و 
دانش را فرا بگیرد توانمند و قدرتمند می شود 
و کسی توان سلطه بر او پیدا نمی کند.« این 
عبارتی است که ابن ابی الحدید در شرح 
خودش بر نهج البلاغه به امیرالمؤمنین)ع( 
نسبت داده و فرمایش امام به نوعی ترجمه 
همان مطلب است. بعدها در زبان بسیاری از 
متفکرین غربی هم مطرح شده که »دانش 
قدرت است.« وی افزود: حضرت می فرمایند 
لعِلمُ سُلطان«؛ تعبیر سلطان به معنای  »ا
»برتری« و »چیرگی« است. یعنی علم قدرت، 
دست بالاداشتن و توانمندی است. جامعه ای 
که در آستانه انقلاب ۴7 درصد باسواد داشته 
و حتما در میان خانم ها این آمار به مراتب 
پایین تر بوده، توانمند نیست. امروز به برکت 

انقلاب این رقم به بالای ۹7 درصد رسیده 
است. این در همه سطوح و طبقات باعث قدرت 
می شود و قدرت ملی را بالا می برد. تولیت مرقد 
مطهر امام خمینی)ره( بیان کرد: واقعیت این 
است که ما امروز اگر ضربه می خوریم، از علم 
دشمنانمان ضربه می خوریم؛ اگر در ابعاد 
علمی شکست خوردید در همه ابعاد شکست 
خورده اید. اگر می خواهید در دنیا دست برتر 
داشته باشید و پرچم پیامبر)ص( را برافرازید، 
باید قدرت علمی داشته باشید. گام ابتدایی و 
پایه آن هم بحث سواد است. هر مسیری را باید 
از این منظر نگریست که چه مقدار در بالا بردن 
سطح دانش این کشور تأثیر دارد. البته یکی از 
فجایع بعدی که مسئولین باید برای آن فکری 
کنند بحث »فرار مغزها« است؛ اندیشمندانی 
که سر سفره این مردم تربیت می شوند، اما به 
عللی مهاجرت می کنند. سید حسن خمینی 
با تأکید بر اینکه اگر قدرت نداشته باشید 
هیچ کاری از شما بر نمی آید، اظهار کرد: 
البته شما خدمت کنید و خداوند هم کمک 
می کند؛ نباید منکر این مسأله بود، ولی باید 
پایه را خودتان در وجود خودتان ایجاد کنید. 
نهضت سواد آموزی یکی از بنیادی ترین کارها 
برای وصول به این هدف بزرگ است. قدرت، 
ناشی از علم است. ما باید مراقب باشیم صرفا 
گرفتار علوم انتزاعی نشویم، بلکه علم باید 
متوجه روزگار خودمان باشد و به درد امروز 

جامعه بخورد. امیرالمؤمنین)ع( در عهدنامه 
مالک تعبیر بسیار لطیفی که می فرماید، »... بر 
مملکت آباد آنچه را بار کنی تحمّلِ کشیدنش 
را دارد.« وی ادامه داد: عمران و آبادانی مانند 
ستونی است که هر چیزی را روی آن می توانید 
بسازید. مفهوم این امر آن است که اگر کشور 
را نساختید، نمی توانید چیزی را به جامعه 
تحمیل کنید و حرف شما بی  اثر است. یعنی 
اگر می خواهید مردم حرف شما درباره آخرت 
را بشنوند، دنیای آنها را بسازید؛ ایشان به 
این مضمون می فرمایند که »آبادی زمین از 
تدبیرت در جمع آوری مالیات بیشتر باشد، زیرا 
مالیات جز با آباد کردن زمین به دست نمی آید 
و هر کس بخواهد منهای آباد نمودن مالیات 
بگیرد شهرها را خراب کرده، و بندگان خدا را به 
هلاکت انداخته، و حکومتش جز اندک زمانی 
نماند. اگر مالیات دهندگان از سنگینی مالیات، 
یا برخورد به آفات، یا خشک شدن چشمه ها، یا 
کمی باران، یا تغییر زمین بر اثر آبگرفتگی، یا 
بی آبی شکایت کنند مالیات را به اندازه ای که 
اوضاع آنان بهبود یابد تخفیف ده.« ایشان یک 
جای دیگر می فرمایند، این ها وظیفه توست و 
عین عدل است و اگر آن را انجام ندهی، ظلم 
است. به همین جهت است که قبلا هم گفته ام، 
دینداران وقتی متصدی دنیای مردم می شوند 
اگر دنیای مردم را خوب نسازند به دین مردم 

لطمه زده اند.

آیت ا... سید حسن خمینی: 

اگر می خواهید مردم حرف شما درباره آخرت را بشنوند، دنیای آنها را بسازید 
»حجاب اجباری«، 
تعبیر دشمن است

آیت ا... علم الهدی نماینده 
ولی فقیه در خراسان رضوی 
عنوان کرد: مساله حجاب به 
یک  فاطمی  میراث  عنوان 
مساله است که دنیا می خواهد 
آن را حکومتی و اجباری معرفی 
کند و بگوید حجاب اجباری 
با  از ناحیه حکومت است و 
مردم سالاری دینی سازگاری 
ندارد. اگر در مساله مبارزه با 
بی حجابی، رهبری و نظام وارد 
فعالیت شوند و مردم بی تفاوت 
باشند، این توطئه دشمن جا 
شگرد  این  و  افتاد  خواهد 
دشمن تثبیت خواهد شد که 
بعد بگویند حجاب اجباری و 
حکومتی است. حجاب اجباری 
و حجاب حکومتی تعبیر دشمن 
است و متأسفانه این بر زبان 
بسیاری از مسئولان نیز افتاده 
است، در حالیکه در فروع اسلام 
اجبار حکومتی نداریم، کما 
اینکه کسی را برای خواندن 
نماز اجبار نمی کنند. مبارزه با 
ناهنجاری غیر از مساله اجبار 

بر حجاب است. 

هاشمی شناسنامه 
انقلاب است

استاد  افروغ  عماد    
دانشگاه با یادآوری توهین 
برخی سیاسیون به هاشمی 
رفسنجانی  بعد از فوت ایشان 
می گوید »وقتی آقای هاشمی 
فوت کرد و برخی به او فحاشی 
می کردند، گفتم چرا فحاشی 
می کنید؟ این کاری اخلاقی 
شناسنامه  او  گفتم  نیست. 
انقلاب است و باید مجلسی 
باشکوه برایش برگزار شود. 
همان ها گفتند تو که نقدش 
می کردی، گفتم بله هنوز هم 
نقدهایم به قوت خود باقی 
است اما دلیل نمی شود نقش 
مهمش در انقلاب اسلامی را 
انکار کنم؛ همه چیز در جای 

 » . خود


